

农研中心简介

Who We Are

农业部农村经济研究中心(以下简称“农研中心”)于1990年7月成立,是农业部直属的政策研究咨询机构,其前身是国务院农村发展研究中心。在建制上,农村固定观察点办公室与农研中心实行统一管理,共同接受农业部和中央有关部门的直接领导。农研中心的主要任务是为国家制定农村经济政策、农村经济发展战略和深化农村经济体制改革提供决策咨询和对策建议。

农研中心编制130人,现有职工84人。具有高级职称的研究人员36人,具有硕士学位以上学位的研究人员55人。农研中心还聘请了有关部门和省市领导为顾问、一批知名专家学者为特邀研究员,参与农研中心和农村固定观察点的有关调研与咨询工作。农研中心还与诸多国内外研究机构和国际组织建立了长期的交流与合作关系。

农研中心内设宏观经济研究室、经济体制研究室、市场与贸易研究室、产业与技术研究室、可持续发展研究室、区域发展研究室、社会文化研究室、改革试验研究室、当代农史研究室等处室。主要研究领域包括:农村经济与国民经济发展的关系,农业经营体制和农村经济制度,农产品市场流通与贸易,农业产业与要素投入,资源环境与农业可持续发展,区域农村经济社会发展战略和政策,农村社会建设与农村文化发展,农村改革理论和政策,当代农业和农村经济社会发展史等。

农村固定观察点办公室,负责全国农村固定观察点调查系统的管理和调查数据的开发利用工作。目前调查系统覆盖了全国31个省、市、区的300多个村、2万多个农户,积累了自1985年以来的村级、企业和农户的调查数据,为开展学术研究和政策制定提供了大量详实的第一手资料。

农研中心拥有自20世纪50年代以来的农村工作文献档案近30万件,是目前收集较为系统完整的档案资料,具有较高的研究参考价值。农研中心拥有较好的资料交换、信息通讯等研究支持系统。与中央农村工作有关机构和地方有关政府部门保持较为密切的关系。研究成果的输出渠道既包括面向上级部门的内部调研报告,也包括面向全社会的公开出版物。

1990年7月

1990年7月成立,是农业部直属的政策研究咨询机构,其前身是国务院农村发展研究中心。

130

农研中心编制130人

84

现有职工84人

36

具有高级职称的研究人员36人

55

具有硕士学位以上学位的研究人员55人

20000

目前调查系统覆盖了全国31个省、市、区的300多个村、2万多个农户

300000

农研中心拥有自20世纪50年代以来的农村工作文献档案近30万件,是目前收集较为系统完整的档案资料,具有较高的研究参考价值。



农业部农村经济研究中心全体职工合影

Our history

The Research Center for Rural Economy (RCRE) is a policy research and advisory institution under the Ministry of Agriculture of the People's Republic of China. It was established in October 1990 as a restructured successor to the former Research Center for Rural Development of the State Council. Organizationally, the FSRS (Fixed-Site Rural Survey office) and RCRE are guided by the Ministry of Agriculture and related central government departments.

Our Mission

The mission of RCRE is to provide information and recommendations for the Central Government on its decision making in the areas of rural and agricultural policies, rural development strategies and institutional reforms.

Our People

There are 84 staffs in RCRE, among which 36 have senior professional titles and 55 hold master or higher degrees. Besides, a number of renowned scholars are linked to RCRE with adjunct professorships, involved in the studies on specific issues, project consultation and capacity building. It has set up close collaborative links to many foreign academia and international organizations through cooperative research projects.

Our work

RCRE has 9 internal research departments which are Divisions of Macroeconomic Research, Economic Institutional Research, Market and Trade Research, Agriculture and Technology Research, Sustainable Development Research, Regional Development Research, Social Culture Research, Reform Experiment Research, and Contemporary Agricultural History Research. Their study fields mainly involve in the relationship between agricultural and national economic development, agricultural management system and rural economic institutions, rural market and farm-product trade, industrial development of agriculture and input of production factors, resource and environment and sustainable development, strategy of rural regional economic and social development, rural social construction and rural cultural development, rural reform theory and policies, and China's contemporary agricultural economic and social development history. FSRS is responsible for the management of National Rural Surveillance Network and exploitation and utilization of investigation data. The Network covers more than 300 sample villages with around 20,000 households in all 31 provinces, municipalities and autonomous regions. The first hand survey data of villages, enterprises and farmers accumulated since 1985 provide substantial and well documented materials for the academic study and policy making. Nearly 300 thousand documents about China's rural development since 1950s that RCRE collected is a complete archive system with high research value. RCRE has a relatively sound research supporting system on information exchange and communication. It maintains a very close relationship with related government departments at various levels. The disseminating study findings of RCRE include the internal study reports for senior policy makers, and the publications for general public.